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Seed Characteristics and Dormancy  of Some Exotic 
Tree Species In Sudan 

ABSTRACT 

This work aimed at studying  seed characteristics and dormancy braking 

methods of three exotic species to Sudan. 

these species are ,Casia siamea, Cassia fistula, and Tectona grandis 

the  study aimed at investigating  the phenomenon of dormancy in the 

seeds of the above mentioned species and methods to break it .

The goal is  produce the right information and the suitable techniques for 

forests department for a forestation and for those who are interested in 

tree planting to take part in the success of tree planting programs in the 

Suba.

    Fresh seeds collected in 2009 and used in this study to explore the seed 

characteristics, on percentage basis ,which include seed viability and 

germination, purity, moisture content, soundness, and number of seed per 

kilogram beside identification of kind of dormancy. Some pretreatments 

were applied for dormancy breaking of the three species under study, 

,which include electric burner, sulphoric acid, 

cold and boiled  water and stratification. 

The percentage germination test results were analyzed statistically using 
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JMP package version 3.2.2 . 

        The study concluded that all species had high viability percentage 

when using cutting test. The low moisture content test showed that 

the seed of the three species are orthodox (dry seeds). 

The response of C.fistula seed to suipharic acid 30 min and electric 

needle excelled all other treatments, followed by sulpharic acid for 15 

min. The other treatments are either not significant versus control (cold 

water, sulpharic acid for 15 min.) or showing harmful effect (build 

water),so sulpharic acid) for 30 min ,and electric needle could be applied 

for bulk  and small seed lots respectively, hot water should be avoided 

(harmful).

The seed of C.siamea revealed high significant differences between 

treatments, the sulpharic acid for 30,15 5 minutes and electric needle 

gave the highest germination versus control. The cold water and boild 

water showed rather a negative response, hence su1pharc acid for 15 min 

cou1d be applied as a unique treatments  while cold and boiled water 

should be avoided.

Tectona grandis seeds were subjected to all treatments used above for the 

other two species followed by stratification and scarification but there 

was no response and not even  a single seed germination was obtained. 

Because the time was limited for this study to go on testing seed of this 

species, further studies to determine the nature of dormancy and optimum 

methods for breaking it are recommended.
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السودان        في بة المستجل ر الأشجا بذور بعض وكمون خصائص
لدراسة  ا ملخص

من            أنواع لثلة الكمون كسر وطرق البذور خصائص لدراسة الأطروحة هذه  تهدف
وهي      :  السودان في المستجلبة الهامة الأشجار

) Tectonaالتيك   grandis) فيستيول)    Cassiaكاسيا  fistuala) سياميا)    كاسيا
Cassia siamiea. (

لمعالجتها        ,    الطرق وأفضل أعله للأنواع البذور كمون ظاهرة لمعرفة الدراسة  تهدف
وكل          التشجير وبرامج الغابات لإدارة المناسبة والوسائل المعلومات لتوفير  وذلك

السودان           . في التشجير برامج إنجاح في للمشاركة الأشجار بزراعة المهتمين
القومي           الأشجار بذور مركز بواسطة الأنواع لهذه جديدة بذور تمت, 2009جمعت  م

وإنباتها          البذرة لحيوية المئوية النسب لمعرفة البذور خصائص ومعرفة  دراسة
نوع           بجانب الواحد جرام الكيلو في البذور وعدد النسبية والرطوبة  ونقاوتها
          , تشمل  الدراسة قيد للأنواع الكمون لكسر المعاملت من عدد تطبيق وتم  الكمون

تركيز      الكبرتيك وحامض الكاوية البارد   5-15-30لمدة%  98الإبرة والماء  دقيقة
والمغلي.

برنامج        باستخدام إحصائيا الإنبات نسبة تحليل  .JMPتم
إستخدمت            عندما الحيوية من عالية نسبة ذات البذور أن إلى الدراسة  خلصت

نسبية             رطوبة ذات البذور أن النسبية الرطوبة إختبار أظهر كما العرضي القطع  طريقة
فيستيول (  ),       ( كاسيا بذور أن أيضا ووجد جافة بذور  عند) Cassia fistualaمنخفضة

لمدة    بالحامض الكاوية        30معاملتها بالإبرة المعاملة وايضا نمو أفضل تعطي  دقيقة
لمدة      بالحامض المعاملة تليها لمدة  ,      15ثم بالحامض المعاملة تظهر لم كما  5دقيقة

تلف        ,     إلى المغلي الماء وأدى الشاهد عن معنوية فروقات أي البارد والماء  دقائق
الشاهد    .  مع مقارنة البذرة

) سياميا     كاسيا بذور Cassiaأظهرت  siamiea     (مقارنة كبيرة معنوية  فروق
لمدة,    بالحامض المعاملة نسبة      5-15-30بالشاهد أعطت الكاوية والإبرة  دقائق

       , تلف    إلى والمغلي البارد بالماء المعاملت أدت كما بالشاهد مقارنة عالية  إنبات
البذرة.

) التيك   بذور تطبيقها)     Tectona grandisاخضعت تم التي المعاملت  لجميع
الترطيب          تتضمن التيك ببذرة خاصة معاملت أضيفت كما الخرين  للنوعين
المعاملت          . من لأي تستجب ولم الكسر الميكانيكية المعاملة وأيضا والغمر

فيستيول         ( كاسيا كمون لكسر الطرق اجود أن الدراسة  هي) Cassia fistualaأوصت
لمدة   الصغيرة        .30الحامض للكميات الكاوية والإبرة الكبيرة للكميات دقيقة
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سياميا          ( كاسيا لبذور الكمون لكسر الطرق أفضل بأن أوصت  )Cassia siamieaكما
لمدة    الحامض .      15هي الكاسيا   في والمغلي البارد الماء تجنب يجب  دقيقة

. التيك           لبذرة الدراسات من بمزيد أيضا الدراسة أوصت كما والسياميا فيستيول
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